
 

aktiviteter kunne få nytte af de 
samme faciliteter. Det har des-
værre ikke kunnet lade sig gøre, 
men ideen er stadig lige oplagt. 

Udvidelsen af Andst-hallen vil give 
de mange foreninger og det store 
frivillige arbejde ( tusind tak for 
den store indsats ) bedre forhold 
at arbejde under.  Også ABC 
( Andst Børne- og Skolecenter), 
SAE (Store Andst Efterskole) og 
andre vil få stor gavn af at have 
en udbygget og tidssvarende hal 
som nabo. 

En ny avis med … 
 

• Udbygning af Andst-

hallen 

• Generalforsamling på 

Solhøj 

• Glimt fra spisning på 

Solhøj 

• Loppemarked i Loppe-

gården 

• Invitation til vandredag 

• U 17-piterne kan selv 

afgøre det 

• Skønne spildte kræfter 

• Indefodbold i Andsthal-

len. 

• Oprindelige folk får ad-

gang til deres jord. 

God læsning 

Niels Therkildsen, byrådsmedlem, 

Gamstvej 34. 

Vejen byråd har lige vedtaget 
kommunens budget for 2024. Det 
medfører en ”Om- og tilbygning af 
Andst Borger & Aktivitetscenter” 
for 1,06-, 7,19- og 7,19 mill. kr. i 
henholdsvis 2024, 2025 og 2026, i 
alt 15,4 mill. kr..  Beløbet i 2024 
må forventes at blive brugt til 

planlægning og projektering, og 
det egentlige byggeri kommer så i 
2025 og 2026. 

Det hele startede i 2017 med  ar-
bejdsgruppen ”Fælles fodslaw” i 
regi af Andst Lokalråd. Her blev 
ønsker og behov for fritidsaktivite-
ter kortlagt og udnyttelsesgraden 
af Andst-hallen beskrevet.  

I samarbejde med DGI blev tegnin-
ger for udvidelsen lavet, så der var  
noget mere konkret at forholde 
sig til. Der blev bl. a. beskrevet en 
sammenbygning med folkeskolens 
”Nytorv”.  
 

 

De tidligere ønsker i overslagsåre-
ne har været på i alt 19,3 mill. kr., 
så der er blevet ”barberet” 4 mill. 
kr. af det oprindelig budget.  

Dertil kommer øgede byggeom-
kostninger. Men 15,4 mill. kr. må 
stadig være et godt grundlag for 
en udvidelse. 

Udvidelsen af Andst-hallen har 
været længe undervejs. I nogle år 
har udvidelsen været i det kom-

munale budget, men desværre 
kun i ”overslagsårene”, dvs. de tre 
år der ligger efter det kommende 
budgetår. Så udvidelsen er skub-
bet nogle gange, men når der bru-
ges godt 1 mill. kr. i  budgetåret 
2024, er det helt almindeligt også 
at køre den tilhørende investering 
i overslagsårene igennem. Alt an-
det vil være tåbeligt.  

De oprindelige ønsker i Fælles fod-
slaw var også at flytte den nuvæ-
rende idrætsplads over i nærhe-
den af hallen,  så de forskellige  

Andst-hallen skal udbygges for 15,4 mill. kr. 



Fællesspisning 
på Solhøj 
 

Af Else Petersen. 
 

Kl. 12.00 var der inviteret til fæl-
lesspisning på Solhøj. 

Der var 25 gæster, der mødte op. 

Bordet var festligt pyntet og menu-
en bestod af: 

Bruschetta med tomater, hvidløg, 
persille, og timian. 

Pølsegryde med pølser, bacon, rød 
peber, løg, hvidløg, gulerødder, to-

mater m. m. 
 

Desserten var gul budding med 
jordbærsauce. 

Til kaffe  var småkager 
sponsoreret af Maren 
og Karl Henning- stor 
tak herfra.  

Stemningen var rigtig 
god- samtaler på kryds 

og tværs af bordet. 

Der blev sunget flere danske sange 
fra den lille røde- Viggo spillede 
for, så det kunne ikke være bedre - 
tak Viggo for dejligt spil - det var 
så fint og hyggeligt. 

 
Selvfølgelig blev der solgt ameri-

kansk lotteri - der 
blev hurtigt udsolgt, 
men der var også 
fine præmier på spil  
 

Julle takkede brugerrådet for deres 
arbejde- tak Julle for de fine ord- 
det gør jo bare, at vi får mere lyst 
til at fortsætte arbejdet. 

Til slut skal lyde 
stor tak til de frem-
mødte - tak for je-
res støtte, altid mø-
der i glade op og er 
bevidst om, at vi 

skal ha’ en god eftermiddag  
 

(Billeder på side 3) 

Generalforsamling på Solhøj 
 

I indbydes hermed til den årlige generalforsamling 
 

torsdag, d. 2. november 2023 kl. 14.00 på Solhøj. 
 

DAGSORDEN: 
 

Valg af dirigent 

Valg af stemmetællere 

Formandens beretning 

Gennemgang af regnskab 

Indkomne forslag 

Valg af medlemmer til brugerrådet:    På valg er:  

Inge Marie Feldskov (modtager ikke genvalg) og  

Astrid Schmidt (modtager genvalg) 

Valg af suppleanter: På valg er: Helen Feldfoss (modtager genvalg) og 
Inger Nissen (modtager ikke genvalg) 

Valg af revisor og suppleant: På valg er Kirsten Fisker og Åge Hansen.  

Centerlederens beretning 

Evt. 
 

Forslag, der ønskes behandlet på generalforsamlingen, skal være forman-
den i hænde en uge før generalforsamlingen. 



 
 

 



 
 



 
 



U 17-pigerne 
kan selv afgøre 
det. 

Af Kurt B. Frederiksen. 

Onsdag, d. 18. spillede U 17-

pigerne fra Team SAB den 
sidste kamp i efterårsturne-
ringen på udebane mod Ef-
terskolen i Vojens.  

Det er en meget jævnbyrdig pulje, 
hvor der er kamp om både op- og 

nedrykning til forårsturneringen.  

Pigerne fra Skodborg/Andst/Bække 
havde den første af to matchbolde 
på hjemmebane mod Haderslev fK, 

som havde et par meget hurtige an-
gribere, som voldte de "grønne" 
stort besvær.  

Et meget uheldigt forsvarskiks 

bragte gæsterne foran 1-0, men den 
stært spillende forsvarskrumtap, 

Caroline, kom også i oplæggerens 
rolle, da hun sendte en friløber til 

Louise Schmidt, der udlignede til 1
-1.  

Inden pausen svarede HFK-pigerne 
igen med to mål, og selvom der og-

så var tilbud til SAB-spillerne, blev 
der ikke scoret mere i de første 40 
minutter. I pausen valgte vi at skif-

te til 4-4-2 systemet for at styrke 
midtbanespillet, og det udmøntede 
sig i flere gode tilbud, hvor Falk, 

Alma, Katrine og Line flere gange 
var tæt på at reducere, men det lyk-
kedes ikke, og så scorede de søn-
derjyske piger til 4-1 i det tiltagen-

de tusmørke. 
 

Skønne spildte 
kræfter. 

AF Kurt B. Frederiksen. 

Der er lange køreafstande i puljen 

for AUIs U 16-drenge, og det bli-

ver jo tidligt mørk på denne årstid. 
Derfor var AUI pisket til at nyop-

kridte lysbanen, som for øvrigt ikke 
holder målene til seniorkampe.  

Men det var skønne spildte kræfter, 
da modstanderen fra boldklubben 

"Vestkysten" i Oksbøl pludselig 
fandt ud af, at de ikke kunne stille 
hold, så det blev tre lette points til 

AUI, som nu har fire points på kon-
toen inden den sidste udekamp på 
torsdag mod puljens suveræne top-

hold fra Ribe.   

De to foregående kamp mod Gør-
ding/Lourup og Blåbjerg gav begge 
nederlag, men især kampen mod 
Gørding/Lourup var opløftende.  

Alle ungdomsholdene på drengesi-

den går nu indendørs, mens U 8-
drengene og U 17-pigerne er med i 
DBU Jyllands vinterturnering på 

kunstgræs.  



 
 

Højesteret i Brasi-
lien forkaster bil-
ligt trick: Oprin-
delige folk får ad-
gang til deres jord 
 

Fra Verdens Bedste Nyheder. 
 

Landbrugs- og minevirk-
somheder har brugt et billigt 
kneb til at tvinge oprindelige 
folk væk fra deres områder. 
Men nu har den brasilianske 
højesteret sat foden ned for 
det såkaldte tidsbegræns-
ningstrick. 
 
De har knyttede hænder hævet i 

luften. De hopper op og ned, syn-

gende og med raslende instrumen-

ter i hænderne. De krammer hinan-

den og tørrer tårer af glæde og let-

telse væk fra kinderne. 

 

Scenen kommer fra Brasilien, hvor 

oprindelige folk fejrer, at landets 

højesteret har afvist et forsøg på at 

begrænse xokleng-folkets ret til at  

 

 

 

bo på deres oprindelige jord. 

”Det betyder rigtig meget, for det 

gælder deres liv, at de får deres ter-

ritorier tilbage. Det er ikke hele de-

res territorie, for xokleng-folket 

plejede at sidde på en meget, meget 

større del af den sydlige del af Bra-

silien, og det, de kæmpede for, var 

ikke hele området, kun en del af det 

– men det betyder stadig meget for 

dem,” siger Priscilla Schwarzen-

holz. 

 

Hun er kommunikations- og re-

searchmedarbejder i den brasilian-

ske afdeling af organisationen 

Survival International, som kæmper 

for oprindelige folks rettigheder. 

”Det betyder, at de nu kan få ad-

gang til dele af deres land, der har 

mere vand, mere skov, og at de kan 

få adgang til materialer og ting, 

som de har brug for til at overleve,” 

siger hun. 

 

Var der lang tid før 1988 
Xokleng-folkets sag er mere end 10 

år gammel. Den endelige afgørelse 

har altså været lang tid undervejs. 

 

 

”Scenerne i Brasilien, da det her 

blev afvist i retten, var bare en stor, 

stor fejring. Mange mennesker, der 

græd og var følelsesladede,” fortæl-

ler Priscilla Schwarzenholz fra 

Survival International, som har 

fulgt sagen tæt. 

 

Og nu bliver det lidt teknisk. For 

det, der blev afvist i retten, er et 

slags juridisk tidsrammeargument. 

Helt kort går det ud på, at oprinde-

lige folk, der ikke kan bevise, at de 

var bosat på deres jordområder i 

1988 – da Brasiliens nuværende 

forfatning blev vedtaget – ikke har 

juridisk ret til deres jord.  

På portugisisk bliver det kaldt 

for marco temporal. 

 

Det er et argument, som især land-

brugsvirksomheder har brugt til 

at kunne udnytte landområder til 

industrielt landbrug og mineaktivi-

teter.  

Men nu har højesteretten altså af-

gjort, at det argument ikke holder i 

retten.  

Fortsætter på næste side. 

INDEFODBOLD I ANDSTHALLEN. 

 Træningstider om fredagen, start 27. oktober: 

 kl. 14.00-14.50:  U 12-drenge, årgang 2012/2013 

 kl. 14.50-15.40:  U 10-drenge, årgang 2014/2015 

 kl. 15.40-16.30:  U 8 og U 7-drenge, årgang 2016/2017 

 kl. 16.30-17.30:  U 13-drenge, årgang 2011 

 kl. 17.30-19.00:  Herresenior, start 3. november 

 Træningstider om lørdagen: 

 kl. 8.00-9.00:   Old boys 

 kl. 10.00-11.00:  U 16-drenge, årgang 2008/09/10  

 Yderligere oplysninger hos Kurt B. F., 40-41-42-57  

https://www.bbc.com/news/world-latin-america-58328604
https://www.ohchr.org/en/press-releases/2021/08/brazil-supreme-court-must-uphold-indigenous-land-rights-un-expert


Det var netop argumentet om, at 

xokleng-folket ikke var på jorden 

dengang i 1988, som er grund til, at 

de ikke havde adgang til dele af 

deres land. Men en del af kritikken 

af marco temporal er, at mange op-

rindelige folk blev tvunget væk fra 

deres territorier langt før 1980’er-

ne. 

Xokleng-folket har en særlig blodig 

historie. Da europæere kolonisere-

de den sydlige del af 

Brasilien, blev de 

nemlig tvunget væk 

fra deres områder. 

Mange blev dræbt, 

og det er endda ble-

vet beskrevet, hvor-

dan man skar ørerne 

af de dræbte for at 

bruge dem som be-

vis. 

 

”Xokleng-folket gik 

gennem en rigtig svær proces med 

at blive bandlyst fra deres land. Det 

var meget voldeligt, og mange 

mennesker døde. Så for dem bety-

der det, at mange års kamp endelig 

bliver anerkendt.” Og de står ikke 

alene. 

”Det samme er tilfældet for mange 

folk, der lever uden at have kontakt 

til omverdenen, for mange af dem 

fik først deres områder bekræftet 

eller anerkendt efter 1988, så deres 

landområder ville blive fjernet helt 

fra dem, hvis denne her tidsbe-

grænsning blev godkendt. Det ville 

have en forfærdelig effekt i hele 

Brasilien.” 

 

Kan afgøre skæbnen for mange 

oprindelige folk 

Derfor var det ikke bare xokleng-

folket, men mange forskellige op-

rindelige folk, som fejrede den bra-

silianske højesteretsafgørelse – det 

kan nemlig komme til at få en be-

tydning for mange flere grupper i 

landet. 

”Højesteretten besluttede, at det, 

der ville blive besluttet i denne her 

sag for xokleng-folket i Ibirama La 

Klãnõ, også vil gå igen i sager om 

andre oprindelige folks rettigheder. 

Så det faktum, at de sagde nej, vi 

vil ikke bruge det her tidsbegræns-

ningstrick som en grund til at af-

grænse de andre territorier, det er 

rigtig vigtigt,” siger Priscilla 

Schwarzenholz. 

FN har rettet kritik mod marco tem-

poral som et redskab, der truer op-

rindelige folks rettigheder. Ifølge 

FN kan afgørelsen i højesteretten 

være med til at afgøre skæbnen for 

mere end 300 forskellige igangvæ-

rende sager om oprindelige folks 

ret til deres land. 

 

Kongressen kan spænde ben 

Selvom afgørelsen i højesteretten 

blev fejret af oprindelige folk, fryg-

ter de stadig for fremtiden. For kort 

efter afgørelsen i retten godkendte 

Brasiliens kongres et lovforslag, 

som netop indeholder marco tem-

poral-argumentet, fortæller Priscil-

la Schwarzenholz. Det er op til 

præsident Luiz ”Lula” Inácio da 

Silva at afgøre, om han vil nedlæg-

ge veto mod lovforslaget, mod dele 

af forslaget, eller om han vil god-

kende forslaget i sin helhed. 

”Vi tror, og vi håber, at han vil ned-

lægge veto,” siger Priscilla Schwar-

zenholz. ”Men desværre betyder 

det ikke, at lovforslaget vil blive 

lagt ned der.” 

I stedet vil lovforslaget gå tilbage 

til kongressen til ny behandling. 

Præsident Lula har siddet på posten 

siden januar og er generelt blevet 

anerkendt for at give rettigheder 

tilbage til oprindelige folk efter sin 

forgænger, Jair Bolsanaro. Det kan 

blandt andet ses ved, at der er min-

dre afskovning, ligesom der er ble-

vet lukket ned for ulovli-

ge guldminer i dele af 

Amazonas. Desuden er 

der blevet oprettet et mi-

nisterium for oprindelige 

folk, og der er ansat op-

rindelige personer i vig-

tige poster i staten. 

”Det var en stor foran-

dring og en stor lettelse, 

da Lula blev valgt,” for-

tæller Priscilla Schwar-

zenholz. 

”Men desværre skal han 

stadig have støtte i kongressen, el-

lers kan han ikke skubbe de beslut-

ninger frem, som vi gerne ser for de 

oprindelige folk.” 

 

Oprindelige folk beskytter sko-

ven 

Selvom oprindelige folk kun repræ-

senterer under fem procent af ver-

dens befolkning, så beskytter de 

cirka 80 procent af al verdens bio-

diversitet i deres landområder. Det 

er altså godt for kloden, når oprin-

delige folk har ret til deres jord. 

 

https://www.survivalinternational.org/news/12577
https://www.survivalinternational.org/news/12577
https://www.theguardian.com/global-development/2023/sep/25/we-defended-our-right-to-the-land-brazils-indigenous-people-hail-supreme-court-victory
https://www.theguardian.com/global-development/2023/sep/25/we-defended-our-right-to-the-land-brazils-indigenous-people-hail-supreme-court-victory
https://www.ohchr.org/en/statements-and-speeches/2023/06/brazil-un-expert-concerned-about-legal-doctrine-threatening
https://verdensbedstenyheder.dk/nyheder/brasilien-bremser-op-for-motorsavsmassakre-paa-regnskoven/
https://verdensbedstenyheder.dk/nyheder/brasilien-bremser-op-for-motorsavsmassakre-paa-regnskoven/
https://verdensbedstenyheder.dk/nyheder/brasilien-slaar-haardt-ned-paa-ulovlig-minedrift-i-regnskoven-det-er-paa-hoeje-tid/
https://verdensbedstenyheder.dk/nyheder/brasilien-slaar-haardt-ned-paa-ulovlig-minedrift-i-regnskoven-det-er-paa-hoeje-tid/
https://www.un.org/en/observances/indigenous-day/background
https://www.un.org/en/observances/indigenous-day/background
https://www.worldbank.org/en/topic/indigenouspeoples
https://www.worldbank.org/en/topic/indigenouspeoples


 

Når du går gennem Helvede, 

så bliv ved med at gå! 

Winston Churchill. 

 

At blive gammel er ikke an-

det end en dårlig vane, som 

travle mennesker ikke har tid 

til at tillægge sig. 

André Malraux. 

 

Jeg har haft tusinder af be-

kymringer, de færreste er ble-

vet til noget. 

Mark Twain. 

 

Hvis du er lykkelig, er det 

sandsynligvis din egen skyld, 

for der er masser af ting i 

verden at være ulykkelig 

over. 

Storm P. 

 

Der er en revne i alting, det 

er sådan, lyset kommer ind. 

Leonard Cohen. 

 

Livet er det dejligste eventyr. 

H. C. Andersen. 

Citater om livet 

Send din annonce til 

avisen@andstavisen.dk 

 

 

v/Henrik Ditlevsen • Gl. Præstegårdsvej 1a • Andst • 6600 Vejen 



  

 

 

 

23/10 - 2023 kl. 09.30 

Gymnastik på Solhøj 
 

25/10 - 2023 kl. 14.00 

Krolf på Solhøj 

 

26/10 - 2023 kl. 14.00 

Else Pedersen fortæller om 

”Minder fra livet” på Solhøj. 
 

29/10 - 2023 kl. 09.00 

Gudstjeneste 21. s. e. trinitatis 
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